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Utlåtande Rotel X, Rotel III (Dnr KS 2021/217) 
 
 
En stadsövergripande strategi samt framtagande av 
en konceptbyggnad för parklekar  
 

Motion av Clara Lindblom (V) 
 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 
Motionen anses besvarad med hänvisning till vad som sägs i utlåtandet. 
 

 
Föredragande borgarråden Jonas Naddebo och Dennis Wedin an-
för följande. 

 
Ärendet 

 
I en motion till kommunfullmäktige framför Clara Lindholm (V) att parkle-
karna är och har varit en viktig del av stockholmsbarnens fritid, men att många 
av de cirka 50 parkleksbyggnader som ägs av fastighetskontoret har passerat 
sin tekniska livslängd och att de behöver renoveras eller ersättas med nya be-
hovsanpassade byggnader. Motionären skriver att renoveringsbehoven för 
dessa byggnader är större än budgeten och att hyresnivåerna inte täcker fram-
tida underhållsbehov och investeringskostnader för att kunna utveckla stadens 
parkleksbestånd. I motionen konstateras att det därför vore bra att staden tar 
fram en konceptbyggnad för energieffektiva parkleksfastigheter. 

Vidare framförs att lagkrav i plan- och bygglagen (PBL) försvårar möjlig-
heten att behålla parkleksverksamhet på grund av exempelvis byggnadernas 
placering, storlek, tillgänglighet och transport på parkvägar. Det råder också en 
osäkerhet om ändrad detaljplan krävs innan bygglov ges, då befintliga park-
leksbyggnader står på stamfastighet och parklekar som rivs inte kan byggas 
upp utan ny detaljplan. 

Motionären föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 
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- Att snarast ta fram en stadsövergripande strategi för utvecklingen, utbygg-
naden och finansieringen av stadens parkleksverksamhet enligt intentio-
nerna i motionen. 
- Att ta fram en konceptbyggnad för parkleksbyggnader enligt intentionen i 
motionen. 

 
Beredning 

 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, exploateringsnämnden, fas-
tighetsnämnden, idrottsnämnden, kulturnämnden, stadsbyggnadsnämnden, 
Farsta stadsdelsnämnd, Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd, Södermalms stadsdels-
nämnd och Föreningen BUMS. Exploateringsnämnden har inte inkommit med 
svar.  

Stadsledningskontoret anser att parklekarna är en viktig del av den öppna 
verksamheten för barn och unga och ser ett värde i att parkleksbyggnader an-
passas utifrån verksamhetens behov och platsens förutsättningar, där den lo-
kala kompetensen i stadsdelarna tas till vara i utformningen av byggnader. 

Fastighetsnämnden bedömer att behovet av nya verksamhetsanpassade 
byggnader är stort och ser att en övergripande strategi för parkleksbyggnader 
bör föregås av behovsanalyser i stadsdelarna.  

Kulturnämnden ser behov av en stadsövergripande strategi för en långsik-
tigt hållbar parkleksverksamhet men att underlaget kan behöva kompletteras 
med en utredning. En eventuell konceptbyggnad bör anpassas till förutsätt-
ningarna i parkmiljöer.  

Stadsbyggnadsnämnden ser positivt på att arbeta strategiskt med frågan 
men lyfter att en eventuell konceptbyggnad måste ha en flexibel gestaltning 
med hänsyn till anpassningskravet till omgivningen. 

Idrottsnämnden påpekar att en eventuell strategi bör se över samnyttjande 
av funktioner och i vilken omfattning lokaler knutna till parklekar kan tillgäng-
liggöras för föreningsbokningar. 

Farsta stadsdelsnämnd välkomnar kulturnämndens samordnande uppdrag 
inom barn, kultur och fritid för gemensamma utvecklingsfrågor för stadens 
parklekar och betonar vikten av att parklekens besökare och medarbetare kan 
bidra med synpunkter i utformandet av en konceptbyggnad. 

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd ställer sig tveksam till framtagande av en 
konceptbyggnad, utan ser ett värde i att parkleksbyggnader anpassas utifrån 
verksamhetens behov och platsens förutsättningar, där den lokala kompetensen 
kan tas till vara i diskussioner om utformning av byggnader. 
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Södermalms stadsdelsnämnd ställer sig positiv till en satsning på parkle-
karna då stadsdelens parklekslokaler är i behov av renovering och upprustning. 

Föreningen BUMS anser att stadens parklekar är en viktig tillgång och att 
pandemin tydliggjort att en samlad strategi varit önskvärd, men att det finns en 
poäng med att lokalerna är olika på olika platser i staden, det vore tråkigt om 
det såg likadant ut överallt. 
 
Våra synpunkter 

 
Parklekarna är en viktig pusselbit i arbetet att skapa en meningsfull fritid för 
Stockholms barn och unga. De är platser för såväl spontanlek som ledarledda 
aktiviteter och platser där stockholmare kan mötas över generationsgränserna 
inom ramen för öppna förskolor, föreningsträffar och kalas. 

Ansvaret för driften av parklekarna ligger på stadsdelsnämnderna under 
verksamhetsområdet barn, kultur och fritid, ett brett verksamhetsområde som 
tidigare haft svag stadsövergripande styrning.  

I budget 2021 tog den grönblå majoriteten ett efterfrågat helhetsgrepp om 
stadens fritidsverksamheter. En stor satsning riktades till utveckling av fritids-
utbudet för alla stadens barn och unga i våra stadsdelar. Kulturnämnden fick 
ett samordningsansvar för barn, kultur, fritid vilket ger möjlighet till strategisk 
utveckling och ökat stöd till stadsdelarna i form av nätverk och erfarenhetsut-
byte. 

En omfattande utredning av stadens fritidsgårdar är redan genomförd och 
kulturnämnden har uppdragit åt kulturförvaltningen att ta fram en strategi med 
utgångspunkt i utredningen. Erfarenheterna och de upparbetade kontaktytorna 
kommer att vara tillgångar i kommande strategiskt arbete. I stadens budget för 
2022 har vi gett kulturnämnden i uppdrag att utreda hur parklekarnas verksam-
het kan utvecklas. Arbetet ska genomföras tillsammans med stadsdelsnämn-
derna som ansvarar för drift och utveckling av parklekar i det egna stadsdels-
nämndsområdet. 

Motionären föreslår att staden tar fram en konceptbyggnad för parkleks-
byggnader. Fastighetskontoret som förvaltar och ansvarar för stadens parkleks-
byggnader har redan tagit fram just ett sådant prototypförslag. Byggnaden har 
möjlighet till fler funktioner och användningsområden och kan komma till an-
vändning i framtida projekt. För att få en samlad kunskapsbild har vi gett fas-
tighetsnämnden uppdraget att i samarbete med kommunstyrelsen, kulturnämn-
den och stadsdelsnämnderna kartlägga det långsiktiga investeringsbehovet i 
stadens parklekar. 
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Det är dock av stor vikt att parklekarnas byggnader och ytor anpassas uti-
från verksamhetens behov och att den lokala kompetensen tas till vara i dis-
kussioner om utformning av byggnader. Parklekarna ska vara kreativa miljöer 
som tillvaratar platsens historia, utformning och förutsättningar.  

Förutom en budgetsatsning på upprustning av parklekar och strategisk ut-
veckling utökar vi samarbetet med föreningar som skapar aktiviteter inom kul-
tur- och fritid och stärker samverkan med andra i staden som möter unga. På så 
sätt skapar vi mer verksamhet för yngre åldrar där vi ser att behoven ökar och 
tar viktiga steg för att främja en meningsfull fritid är som är avgörande för 
barn och ungas hälsa, utveckling och trygghet. 
 
Bilagor 

1. Reservationer m.m. 
2. Motionen 

 
Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådens förslag. 

 
Reservation anfördes av borgarråden Karin Wanngård, Jan Valeskog, Emilia 
Bjuggren och Kadir Kasirga (alla S) och borgarrådet Torun Boucher (V) enligt 
följande. 
 
Vi föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Bifalla motionen 
2. Därutöver anföra följande 

 
Det är glädjande att samstämmighet äntligen verkar råda om behovet av en stadsöver-
gripande strategi för utvecklingen, utbyggnaden och finansieringen av parkleksverk-
samheten, som har en så stolt historia och är en så viktig del av stockholmarnas var-
dagsrum. Som framkommer i remissomgången är en strategi efterlängtad, då nödvän-
diga anpassnings- och upprustningsåtgärder tidigare har fördröjts i avvaktan på resul-
tatet av aviserat samarbete mellan stadsledningskontoret och stadsdelsnämnderna. 

En strategi måste spänna över många områden. Parkleksstrategin behöver omfatta 
såväl befintliga parklekar och deras utveckling som framtida utbyggnad och finansie-
ringen. Många av stadens befintliga parkleksbyggnader behöver renoveras eller ersät-
tas med nya behovsanpassade byggnader och hänsyn tas till dagens bestämmelser och 
krav på bland annat tillgänglighet. Lokalerna behöver också anpassas till flera behov 
än fritidsverksamhet och hyresnivåerna täcka både framtida underhållsbehov och inve-
steringskostnader för utveckling av parkleksbeståndet. Vidare behöver den problema-
tik som rör detaljplanekrav på grund av att parkleksbyggnaderna står på allmän plats-
mark beaktas i en kommande strategi.  
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Behovet av att göra utomhusaktiviteter tillgängliga för alla, oavsett ekonomiska 
förutsättningar, har blivit särskilt tydligt under pandemin. Till möjliga användnings-
områden för parklekarna som framkommer i remissvaren kan även läggas fritidsbiblio-
tek med utlåning av bland annat enklare idrottsutrustning.  

Andra värdefulla synpunkter i remissomgången är vikten av att beakta kulturhisto-
riska värden för kvarvarande byggnader samt att konceptbyggnader behöver vara 
grundligt genomarbetade för att passa in i varierande miljöer. Att en konceptbyggnad 
redan är framtagen ser vi som en fördel i arbetet framåt och det pilotarbete som har ut-
förts i Östberga är spännande att ta vara på i ett strategiskt arbete. Givetvis ska lokala 
kompetenser tas till vara, så att nya parkleksbyggnader kan anpassas efter verksamhe-
ternas behov och platsens förutsättningar. Därför är även förslaget från Föreningen 
BUMS, Barns utemiljö i staden, om att ta fram fler byggnadstyper för parklekar med 
olika karaktär intressant.  

 
 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar följande. 

Motionen anses besvarad med hänvisning till vad som sägs i utlåtandet. 
 
 
Stockholm den 27 oktober 2021 

På kommunstyrelsens vägnar: 
A N N A  K Ö N I G  J E R L M Y R  

 
Jonas Naddebo och Dennis Wedin 

Hans Altsjö 
 
Reservation anfördes av Jan Valeskog, Emilia Bjuggren och Kadir Kasirga 
(alla S) och Rashid Mohammed och Torun Boucher (båda V) med hänvisning 
till Socialdemokraternas och Vänsterpartiets gemensamma reservation i bor-
garrådsberedningen. 

 
Ersättaryttrande gjordes av Lisa Palm (Fi) med hänvisning till Socialdemo-
kraternas och Vänsterpartiets gemensamma reservation i borgarrådsbered-
ningen. 
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Remissammanställning 
 
Ärendet 
 
I en motion till kommunfullmäktige framför Clara Lindholm (V) att parkle-
karna är och har varit en viktig del av stockholmsbarnens fritid, men att många 
av de cirka 50 parkleksbyggnader som ägs av fastighetskontoret har passerat 
sin tekniska livslängd och att de behöver renoveras eller ersättas med nya be-
hovsanpassade byggnader. Motionären skriver att renoveringsbehoven för 
dessa byggnader är större än budgeten och att hyresnivåerna inte täcker fram-
tida underhållsbehov och investeringskostnader för att kunna utveckla stadens 
parkleksbestånd. I motionen konstateras att det därför vore bra att staden tar 
fram en konceptbyggnad för energieffektiva parkleksfastigheter. 

Vidare framförs att lagkrav i plan- och bygglagen (PBL) försvårar möjlig-
heten att behålla parkleksverksamhet på grund av exempelvis byggnadernas 
placering, storlek, tillgänglighet och transport på parkvägar. Det råder också en 
osäkerhet om ändrad detaljplan krävs innan bygglov ges, då befintliga park-
leksbyggnader står på stamfastighet och parklekar som rivs inte kan byggas 
upp utan ny detaljplan. 

Mot bakgrund av ovanstående föreslår motionären att kommunfullmäktige 
beslutar följande 

- Att snarast ta fram en stadsövergripande strategi för utvecklingen, ut-
byggnaden och finansieringen av stadens parkleksverksamhet enligt 
intentionerna i motionen. 

- Att ta fram en konceptbyggnad för parkleksbyggnader enligt intentio-
nen i motionen. 

 
Beredning 
 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, exploateringsnämnden, fas-
tighetsnämnden, idrottsnämnden, kulturnämnden, stadsbyggnadsnämnden, 
Farsta stadsdelsnämnd, Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd, Södermalms stadsdels-
nämnd och Föreningen BUMS. Exploateringsnämnden har inte inkommit med 
svar.  
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Stadsledningskontoret 
 
Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 23 augusti 2021 har i hu-
vudsak följande lydelse. 
 

Stadens öppna verksamheter för barn och unga är betydelsefulla för att nå kom-
munfullmäktiges mål 1.2. Stockholm är en trygg, säker och välskött stad att bo och 
vistas i samt 2.4. Stockholm är en modern kultur- och evenemangsstad med en stark 
besöksnäring. 

Stadsledningskontoret anser att parklekarnas verksamheter, likt annan öppen fri-
tidsverksamhet, är viktiga och kan bidra till att stärka den sociala hållbarheten i staden. 
Parklekarna är en viktig del av den öppna verksamheten för barn och unga och ska 
hålla en hög kvalitet. Stadens öppna fritidsverksamheter utgör viktiga mötesplatser för 
stadens invånare och är en betydande del av det trygghetsskapande arbetet.  

Respektive stadsdelsnämnd ansvarar för drift och utveckling av parklekar i det 
egna stadsdelsnämndsområdet. De senaste åren har staden, genom fastighetsnämnden, 
genomfört kartläggningar och inventerat stadens bestånd. Kunskapen om stadens park-
lekar är därför idag god. 

För att stärka stadens samordning inom verksamhetsområdet barn, kultur och fritid, 
inom vilket parklekarna ingår, har kulturnämnden i kommunfullmäktiges budget 2021 
givits ett samordningsuppdrag för verksamhetsområdet. Under 2021 har nämnden 
bland annat utrett en utveckling av fritidsgårdarnas fortsatta uppdrag och i nätverk 
med representanter för samtliga stadsdelsförvaltningar lyfts utvecklingsfrågor och 
stadsövergripande behov. 

Angående ett framtagande av en konceptbyggnad för parkleksbyggnader så ser 
stadsledningskontoret ett värde i att parkleksbyggnader anpassas utifrån verksamhe-
tens behov och platsens förutsättningar, där den lokala kompetensen kan tas till vara i 
diskussioner om utformning av byggnader. Stadsledningskontoret kan dock konstatera 
att fastighetsnämnden i tidigare projekt har tagit fram prototyper och arbeten som sä-
kerligen kan användas på fler ställen. 

Stadsledningskontoret föreslår att motion om en stadsövergripande strategi samt 
framtagande av en konceptbyggnad för parklekar anses besvarad med hänvisning till 
vad som anförs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 
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Fastighetsnämnden 
 
Fastighetsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 22 juni 2021 föl-
jande. 

Fastighetsnämnden godkänner och överlämnar kontorets tjänsteutlåtande  
som svar på remissen 
 

Reservation anfördes av Jan Valeskog m.fl. (S) och Elise Karlsson m.fl. (V), 
bilaga 1. 

 
Fastighetskontorets tjänsteutlåtande daterat den 24 maj 2021 har i huvudsak 
följande lydelse. 
  
Fastighetskontoret förvaltar cirka 50 parkleksbyggnader som hyrs av stadsdelsförvalt-
ningarna, som är ansvariga för hur verksamheten bedrivs. Merparten av stadens be-
fintliga parklekar kom till på 1970- talet under en annan lagstiftning, synen på bland 
annat tillgänglighet och biltrafik var delvis en annan. Verksamheten i byggnaderna 
har över tid utvecklats samtidigt som många av byggnaderna har uppnått och passerat 
sin tekniska livslängd. Kontoret bedömer att behovet av nya verksamhetsanpassade 
byggnader är stort och att nuvarande hyresnivåer inte täcker det framtida underhålls-
behovet. 

Som förvaltare av parklekarna med direkt ansvar för byggnaderna stöter kontoret i 
den dagliga verksamheten ofta på de olika problem som, på grund av dagens krav på 
bland annat tillgänglighet och detaljplanestöd, omgärdar de olika byggnaderna. 
Mycket av knäckfrågorna härrör från att parklekarna inklusive byggnaderna är place-
rade på allmän platsmark, park.  

I Boverkets föreskrifter om detaljplan avseende Park står att läsa:  
En park är inte avsedd för bebyggelse, men komplement som behövs för platsens 

skötsel och bruk ingår i användningen. Som komplement räknas bland annat förva-
ringsmöjligheter kopplat till parkens service- och skötselbehov, gång- och cykelvägar, 
planteringar, mindre lekplatser, mindre ytor för idrott, scener, kiosker, toaletter med 
mera. Dessa komplement ingår i användningen oavsett om de regleras med egenskaps-
bestämmelser eller inte. Är det viktigt för planens syfte att funktionerna placeras inom 
en viss del av parkområdet eller om det kan antas uppstå störningar för grannar så kan 
placeringen regleras med egenskapsbestämmelser.  

Nedan ett antal exempel på situationer där kontorets intentioner med parkleksbygg-
naderna utifrån nuvarande lagstiftning stöter på patrull i den dagliga förvaltningen: 

 En befintlig och populär verksamhet ser behov av ytterligare ytor, till ex-
empel i form av djurhus samt förråd. I bygglovsansökan blir placeringen 
på parkmark ett problem, då dagens lagstiftning kan tolkas som att denna 
typ av komplement inte får anläggas på allmän plats. 

 En befintlig parkleksbyggnad, placerad mitt i ett grönområde, har brunnit 
ned. I detaljplanen står den nu nedbrunna bygganden på parkmark, saknar 
byggrätt och är endast tillgänglig via gång- och cykelvägar. Nytt bygglov 
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för motsvarande byggnad kan inte ges, då kravet på angöring för personer 
med nedsatt rörlighet (alltså biltransport på parkvägen) inte kan ordnas. 

 Stockholm Vatten och Avfalls uppdrag innebär att VA (vatten och av-
lopp) dras fram till fastighetsgräns, därifrån får markägaren/ fastighetsäga-
ren själv bekosta installationen. Då parkleksbyggnaderna till största delen 
är placerade inom allmän plats på stora stamfastigheter kan det alltså bli 
fråga om långa och kostsamma dragningar för staden och kontoret att be-
kosta och ansvara för. 

 De äldre parklekshusen, många byggda på 1970-talet, är ofta små och 
uppförda som enklare paviljonger. Tunna ytterväggar klarar inte dagens 
energikrav och storleksmässigt kan inte tillgänglighet för personer med 
nedsatt rörlighet ordnas. Därmed försvåras möjligheten att erhålla bygg-
lov samt startbesked, om en bredare användning skulle önskas prövas i ett 
bygglov. 

 Stadsdelen ser inte längre något behov av parkleksverksamheten och en 
lokal föreningen önskar överta byggnaden och dessutom utöka med fler 
aktiviteter. Placeringen på allmän plats gör en avstyckning omöjlig och 
uthyrningen svårhanterad. Även här ställer dagens krav i Plan- och Bygg-
lagen till svårigheter när nya användningar ska prövas i ett bygglov. 

Att staden tar fram en övergripande strategi för hur parkleksbyggnaderna ska han-
teras och utvecklas har sedan tidigare efterfrågats av kontoret. Kontoret har avvaktat 
resultatet av samarbetet mellan stadsledningskontoret och stadsdelsförvaltningarna om 
bland annat placering och inventering av stadens parklekar. Stadsdelarna behöver pre-
cisera vilka behov som finns av parklekar på lång sikt, samt i vilken form verksamhe-
terna ska bedrivas. Kontoret kan, med utgångspunkt från ett sådant framställt behovs-
underlag från stadsdelsförvaltningarna, utföra nödvändiga anpassnings- och upprust-
ningsåtgärder, förutsatt att beviljat bygglov erhålls samt att en tydlig och hållbar stads-
intern finansieringsmodell för denna process beslutas. 
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Med hjälp av extra medel genomförde kontoret under år 2020 en omfattande kart-
läggning av det befintliga skicket för samtliga parkleksbyggnader. Med hjälp av sta-
tusbesiktningar har parkleksbeståndet noggrant utvärderats av kontoret och en priori-
teringslista har upprättats för att på ett strukturerat sätt kunna tydliggöra vilka parkle-
kar som är i störst behov av åtgärder. Ekonomiska resurser saknas för att kontoret ska 
kunna hantera mer än i bästa fall en handfull parklekar per budgetår. I avvaktan på en 
stadsövergripande strategi för parkleksbeståndet har kontoret i huvudsak genomfört 
akuta underhållsåtgärder. Det långsiktiga arbetet har till följd av saknad strategi för-
svårats, vilket under tid lett till alltmer eftersatta byggnader och en växande under-
hållsskuld såväl som negativt påverkade verksamheter. 

I vissa enskilda fall kan det vara mer lönsamt att bygga nytt från grunden. Det för-
utsätter emellertid att respektive stadsdelsförvaltning dels har ett långsiktigt behov av 
en parkleksbyggnad i den berörda stadsdelen och dels en godkänd finansieringsplan. 
Sådana behovsanalyser bör stadsdelsförvaltningarna genomföra i samråd med stads-
ledningskontoret och sedermera använda det underlaget i planeringen för framtida in-
vesteringar. 
 

Prototypbyggnad  
I samband med ett detaljplanearbete för kvarteret Släkten i Östberga (Dp 2015-17627) 
där en ny parkleksbyggnad, Backens parklek, var tänkt att ingå, tog kontoret tillsam-
mans med stadsdelsförvaltningen i Enskede-Årsta-Vantör och ramupphandlat arki-
tektkontor fram just ett sådant prototypförslag som motionären föreslår. Byggnaden, 
som är i ett plan med möjlighet till inredd vind, fick ett något större avtryck på mark 
än brukligt, just för att fler funktioner och användningsområden skulle kunna vara 
möjlig. Stora skjutpartier i fasad bidrog till ett välkomnande intryck och suddade på så 
vis ut gränsen mellan ute och inne vilket ökade ytan för verksamheten. En självsäker 
och tuff design var tänkt att signalera att Stockholm satsar på lokaler för barn och 
unga och skapa en symbolbyggnad för en aktiv parkleksverksamhet, möjlig att placera 
var helst i staden, där ett uppförande är möjligt. 

Prototypen har ännu inte kommit att användas i ”skarpt läge” men det är såväl 
kontorets som stadsdelsförvaltningen i Enskede-Årsta- Vantörs intention att typhuset 
ska komma till stånd i framtida projekt. Närmast på tur är utbyggnaden av etapp fem 
på Årstafältet. Tanken är att parkleken med tillhörande byggnad ska få en central pla-
cering invid aktivitetsbryggan. Detaljplanearbetet har precis påbörjats. 

Där nya detaljplaner initieras vill kontoret visa på de styrverktyg staden verkligen 
har. Precis som motionären ser kontoret ett behov av att bredda användningsområdena 
för parklekshusen. Öppen förskola, fritidsverksamhet och ungdomsgård: dessa aktivi-
teter kan varvas över dagens alla timmar, för att komma så många av stadens invånare 
som möjligt till nytta och nöje. En flexibel användning bestäms i detaljplanen. Dess-
utom krävs att parkleksbyggnaderna i detaljplanen placeras inom kvartersmark, med 
en tydlig byggrätt samt möjlighet att över tid komplettera med ytterligare mindre hus 
och förråd. En placering inom kvartersmark innebär alltid att en fastighetsbildning är 
möjlig, vilket över tid kan möjliggöra ett övertagande och eventuell försäljning om till 
exempel ett privat initiativ önskar överta verksamheten. Det finns det flera exempel på 
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aktiva lokala föreningar som önskar överta och utveckla verksamheterna. Här behövs 
samsyn inom staden. 

Parklekarna fyller en viktig funktion som mötesplats i de stadsdelar de ligger. Med 
sin placering i parker är de öppna och tillgängliga för alla och det finns möjlighet för 
människor som inte möts i vardagagen att mötas. Parklekarnas verksamhet, med fokus 
på barn och ungdomar, är ofta väldigt uppskattad i området. Enligt stadens hållbar-
hetsrapport fungerar parkerna i staden med områden för lek, naturupplevelser och mo-
tion som viktiga mötesplatser, vilket är en positivt bidragande faktor till Agenda 
2030-mål nummer 11 Hållbara städer och samhällen samt stadens inriktningsmål 
Hållbart växande och dynamisk storstad. 

Sammantaget välkomnar kontoret motionärens förslag. Till det önskar kontoret 
tillägga att en prototypbyggnad/typhus redan tagits fram samt att vi med vår kunskap 
som mångårig förvaltare av parkleksbyggnader önskar vara delaktig i ett kommande 
förvaltningsövergripande samarbete/projekt, för att med vår närvaro och erfarenhet 
säkra parklekarnas fortsatta varande och bidra till att få funktionella och användbara 
byggnader med en bredare och mer flexibel användning än i dag. 
 
Idrottsnämnden 
 
Idrottsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 28 september 2021 föl-
jande. 

Idrottsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på mo-
tionen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Idrottsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 13 september 2021 har i 
huvudsak följande lydelse. 
 
Förvaltningen har inget att erinra mot förslaget om att stadens parklekar studeras på 
strategisk nivå både vad gäller långsiktigt behov och funktionsinnehåll. Vid ett even-
tuellt framtagande av en strategi bör den innefatta möjligheten att se över samnytt-
jande av funktioner och i vilken omfattning lokaler knutna till parklekar kan tillgäng-
liggöras för föreningsbokningar. Behovet av föreningslokaler är stort för idrottsföre-
ningar i flera delar av staden. I en sådan strategi skulle det vara möjligt att studera 
eventuell samlokalisering av parklekar och spontanidrottsytor då flera funktioner 
skulle kunna samnyttjas, exempelvis för tillgång till dricksvatten och tillgängliga toa-
letter. 

Nämnden har redan uppdraget att i samråd med berörda nämnder under 2021 ta 
fram en strategi för stadens spontanidrottsytor som ökar antalet deltagande från de pri-
oriterade grupperna och skapar en mångfald av ytor för olika idrotter. Idrottsförvalt-
ningen har ett kontinuerligt samarbete med stadsdelsförvaltningarna avseende behovet 
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av olika typer av spontanidrottsytor och hur investeringar på idrottsmark respektive på 
allmän plats kan komplettera varandra inom det specifika stadsdelsområdet. 

Ekonomiska konsekvenser 
Om föreslagna åtgärder genomförs antas det få begränsade ekonomiska konse-

kvenser för idrottsnämnden. 
Måluppfyllelse 
Ett framtagande av en strategi för parklekar skulle kunna bidra till att Barn och 

ungdomar har goda förutsättningar att idrotta och motionera i Stockholm, särskilt om 
strategin belyser hur parklekar och spontanidrottsytor skulle kunna samlokaliseras. 

Miljökonsekvenser 
I en strategi för parklekar bör möjligt samnyttjande av ytor och funktioner analyse-

ras noggrant i syfte att stadens markresurser ska kunna användas så ett så effektivt sätt 
som möjligt. 

Tillgänglighet 
En strategi för stadens parklekar behöver genomsyras av ett tillgänglighetsper-

spektiv så att alla barn och unga i Stockholm ges möjlighet att utifrån sina förutsätt-
ningar ta del av det parklekarna. 

Jämställdhetsanalys 
Det är viktigt att i en strategi belysa hur parklekarna kan planeras så att alla stock-

holmare känner sig välkomna oberoende av kön, social bakgrund, andlig tillhörighet 
och familjekonstellation. 

Konsekvenser för barn 
Tillgång till kvalitativa parklekar är viktigt för barn i alla delar av staden. Möjlig-

heten att kombinera funktionerna i parklekarna med spontanidrottsytor bör särskilt 
uppmärksammas i detta sammanhang. 

 
Kulturnämnden 
 
Kulturnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 24 augusti 2021 föl-
jande. 

Kulturnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommun-
styrelsen som svar på remissen.  

 
Reservation anfördes av Torun Boucher m.fl. (V), bilaga 1. 
 
Ersättaryttrande gjordes av Madeleine Kaharascho Fridh (Fi), bilaga 1. 

 
Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 13 augusti 2021 har i hu-
vudsak följande lydelse. 
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Kulturförvaltningen ser att parklekarna spelar en viktig roll för många stockholms-
barn. Detta har, bland annat, synliggjorts i samband med den utredning av fritidsgår-
darnas fortsatta uppdrag som kulturförvaltningen genomför under 2021. Stadsdelsför-
valtningarna lyfter ofta fram parklekarna som en viktig del i en kedja av verksamheter 
som sammantaget bidrar till att ge barn och unga en meningsfull fritid. Parklekarna 
vänder sig till en yngre målgrupp än fritidsgårdarna och erbjuder många aktiviteter 
som riktar sig till familjer. Parklekarna fungerar för många barn som en första kontakt 
med stadens fritidsverksamheter. Kulturförvaltningen bedömer att det därför kan fin-
nas behov av en stadsövergripande strategi för en långsiktigt hållbar parkleksverksam-
het som underhålls väl, utvecklas och byggs ut i takt med att staden växer. Befintligt 
underlag kan här behöva kompletteras med en utredning liknande den som under 2021 
görs av fritidsgårdarnas verksamhet och uppdrag. 

Parklekarna har samhällshistoriska- och socialhistoriska värden (parkstilar, kvin-
nornas och barnens historia) och är sedan 1930-talet en väsentlig del av stockholmar-
nas gemensamma vardag. Två tredjedelar av de ursprungliga parklekarna är idag 
rivna. De byggnader som finns kvar representerar stora kulturhistoriska värden, trots 
sitt anspråkslösa uttryck. Ur ett kulturhistoriskt perspektiv finns det skäl att påbörja ett 
långsiktigt underhåll av den kulturmiljö som de befintliga parkleksbyggnaderna repre-
senterar. Kulturförvaltningen anser att ett beslut om att ersätta befintliga parklekar i 
Stockholm bör föregås av en inventering för att dokumentera och skaffa kunskap om 
parklekarnas kulturhistoriska värde och byggnadernas värdebärande uttryck i förhål-
lande till dess innehåll och parkernas gestaltning.  

Kulturförvaltningen ser det generellt som positivt med förslag till åtgärder som bi-
drar till att bevara kulturhistoriska värden och att det avsätts medel för renovering av 
det befintliga beståndet.  

I framtagandet av en eventuell konceptbyggnad för nya parklekar är det viktigt att 
studera hur en sådan bäst kan anpassas till förutsättningarna i parkmiljöer. Det gäller 
både byggnadsvolym och utformning. Kulturförvaltningen deltar gärna i diskussioner 
kring olika former av anpassningar. 
 
 

Stadsbyggnadsnämnden 
 
Stadsbyggnadsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 26 augusti 2021 
följande. 

Stadsbyggnadsnämnden beslutar att överlämna kontorets tjänsteutlåtande 
som svar på remissen från kommunstyrelsen. 

 
Reservation anfördes av Jan Valeskog m.fl. (S) och Sara Stenudd m.fl. (V), 
bilaga 1. 

 
Stadsbyggnadskontorets tjänsteutlåtande daterat den 27 april 2021 har i hu-
vudsak följande lydelse. 
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Byggnader för parklekar omfattas, som motionären framhåller, av dagens krav på till-
gänglighet och detaljplanestöd. Många av de utmaningar som ansvariga nämnder mö-
ter härrör från att parklekarna, inklusive byggnaderna, idag är placerade på mark som 
har användningen ”allmän platsmark, park”. Beroende på hur ansvariga nämnder väl-
jer att agera kan det få olika konsekvenser ur stadsbyggnadsnämndens perspektiv. 

I ärenden om bygglov ska en planbestämmelse tolkas utifrån de planförutsätt-
ningar som fanns vid planens antagande. Det medför att de olika användningarna som 
tillåts på parkmark eller naturmark kan skifta beroende på vilken tidsperiod som pla-
nen är antagen. Gemensamt oavsett vilken tidsperiod som det avser är dock att det är 
byggnation till en mindre grad (kiosker om 15-20 kvm, mindre redskapsbodar med 
liknande storlek) som är det som i vissa fall kan betraktas som planenligt. Problemet 
som ofta uppstår är att flertalet av parkleksbyggnaderna är betydligt större än så. De 
kan således med dagens regelverk inte få ett permanent bygglov. Precis som motionä-
ren framför krävs det då en planändring där en byggrätt för parkleksbyggnad medges. 

En översyn av planläget för stadens ca 50 parklekar kräver en relativt liten insats. 
Att sedan hantera de byggnader som ligger planstridigt eller där detaljplanerna skulle 
behöva ändras för att anpassas till ett nytt läge, med större byggnader eller annan pla-
cering, skulle kräva ett omfattande arbete och innebära en kostnad för ansvariga 
nämnder. Det skulle också vara ett arbete som kräver resurser som måste vägas mot 
andra prioriterade planeringsuppdrag, bland annat utifrån kommunfullmäktiges bud-
get. Inte minst avseende bostadsmålet och all verksamhet och infrastruktur som följer 
med denna stadsutveckling. 

Stadsbyggnadsnämnden arbetar utifrån förutsättningen att den som beställer en ny 
detaljplan också ska stå för kostnaden, vilket i det här fallet innebär att fastighetskon-
toret kommer behöva teckna avtal med stadsbyggnadskontoret för finansiering av 
framtagande av nya detaljplaner.  

Kontoret vill särskilt kommentera motionens förslag om att ta fram en koncept-
byggnad. I de fall där en parkleksbyggnad kan ges lov utan att det föregåtts av detalj-
planeändring så gäller anpassningskraven i prövningen enligt PBL (eftersom det oftast 
inte är reglerat i äldre planer). All byggnation ska vara anpassad till det sammanhang 
den placeras i vilket medför att en specifik byggnad kan få bifall på en plats, men av-
slag på en annan med hänsyn till anpassningskravet till omgivningen. Det är alltså av 
vikt att en eventuell konceptbyggnad har en flexibel gestaltning som kan förändras där 
sammanhanget så kräver. 

I samband med detaljplanearbete för kvarteret Släkten i Östberga (Dp 2015-
17627), där en ny parkleksbyggnad var tänkt att ingå, tog fastighetskontoret tillsam-
mans med stadsdelsförvaltningen i Enskede-Årsta-Vantör fram ett prototypförslag 
med hjälp av ramupphandlat arkitektkontor. Det har ännu inte kommit att realiseras. 
Men det är såväl fastighetskontorets som stadsdelsförvaltningen i Enskede-Årsta- 
Vantörs intention att det typhuset ska kunna användas i framtida projekt. De erfaren-
heterna bör tas till vara.  
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Sammantaget ser kontoret positivt på att arbeta strategiskt med frågan. Kontoret 
vill dock framhålla att det är viktigt att särskilt beakta ett antal frågeställningar i ett så-
dant arbete. En viktig utgångspunkt är att verksamhets- och kostnadsansvaret alltid 
måste vara tydliggjort, både för att undvika förgävesarbete och för att säkerställa att 
arbetet blir produktivt och kan ge nytta i praktiken. En annan viktig aspekt är att kon-
ceptbyggnader måste vara grundligt genomarbetade för att kunna passas in i olika be-
fintliga miljöer. Inte minst när en given utgångspunkt är att byggnaderna ska öka i vo-
lym samt inplaceras i miljöer som många stockholmare ser som sitt vardagsrum och 
andningshål.  

En möjlighet är också att ansvariga nämnder som har intresse i frågan genomför 
ett pilotarbete, så som i Östberga, och förena det med ett systematiserat erfarenhets-
uppsamlande. På så sätt kan metoder utvecklas som kan tas tillvara i ett strategiskt ar-
bete. 

 
 
Farsta stadsdelsnämnd 
 
Farsta stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 26 augusti 2021 
följande. 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till  kom-
munstyrelsen som svar på remissen. 
 

Reservation anfördes av Kjell Backman m.fl. (S) och Milla Eronen m.fl. (V), 
bilaga 1. 
 
Farsta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 8 augusti 2021 har i 
huvudsak följande lydelse. 
 
Inom Farsta stadsdelsområde har det under de senaste åren, på ett flertal ställen, varit 
problem med parkleksbyggnadernas skick och status. Det är till stora delar gamla ba-
rackliknande hus som har haft problem med fukt och dålig isolering. Husen är även 
mycket energikrävande, uppvärmning sker med direktverkande el. 

I nämndens underlag till budget 2021 med inriktning för 2022 och 2023 uttrycktes 
därför följande önskemål: 

”Förvaltningen vill lyfta behovet av en effektiv och stadsgemensam lösning på ut-
maningen med gamla parkleksbyggnader som många är i undermåligt skick. Vi önskar 
att fastighetskontoret ges i uppdrag att ta fram en ny konceptbyggnad för parklek, i lik-
het med konceptförskola som redan finns.”  

Stadsdelsnämnden ser alltså samma behov som motionären när det gäller proble-
met med äldre lokaler för parkleksverksamhet.  

En ny konceptbyggnad bör vara utformad så att den är anpassad även för annan 
verksamhet, framför allt för öppen förskola men även för fritidsgård. Kombinerar man 
dessa tre olika öppna verksamheter i samma lokal så får man ett mycket effektivt ut-
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nyttjande av tillgänglig tid. Det påverkar även personalkostnader, hyreskostnader och 
övriga kostnader gynnsamt. Lokalen skulle också kunna användas för föreningsverk-
samhet och uthyrningar, men det kräver samtidigt logistik och resurser i form av admi-
nistration och städ.  

I utformandet av en konceptbyggnad är det viktigt och nödvändigt att både parkle-
kens besökare och medarbetare kan bidra med synpunkter.  

När det gäller en stadsövergripande strategi för parkleksverksamhet så välkomnar 
förvaltningen att kulturnämnden nu har ett samordnande uppdrag inom verksamhets-
området Barn, kultur och fritid. Inom det uppdraget ryms gemensamma utvecklings-
frågor för stadens parklekar.  

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar Förvaltningens tjänsteutlå-
tande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd 
  
Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 26 au-
gusti 2021 följande. 

Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Reservation anfördes av Veronica Stiernborg m.fl. (V), bilaga 1. 

 
Rinkeby-Kista stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 14 juni 
2021 har i huvudsak följande lydelse. 
 
Förvaltningen instämmer med motionären om att parklekarnas verksamheter är vik-
tiga och kan bidra till att stärka den sociala hållbarheten i staden. Parklekarna utgör 
mötesplatser för familjer, är en arena för kultur samt är betydande del i det trygghets-
skapande arbetet. Förvaltning ser ett behov av en stadsövergripande översyn av park-
leksverksamheten i staden för att öka möjligheterna att kunna erbjuda en jämlik verk-
samhet i ändamålsenliga lokaler och utomhusmiljöer. 

I stadsdelsområdet finns två bemannade parklekar, båda i Rinkeby, varav en, Rin-
ken, har en parkleksbyggnad. Parkleken Rinken har öppet året om, alla dagar i 
veckan, och erbjuder besökare en mängd olika typer av aktiviteter. Parklekarna i 
stadsdelsområdet är välbesökta och utgör viktiga mötesplatser för barn och familjer i 
närområdet och är även hemvist för den öppna förskolans verksamhet. Parklekarna i 
Rinkeby utgör dessutom en viktig arena för kultur och är en plats där teatergrupper 
framför föreställningar.  

Parkleksbyggnaderna fyller en viktig funktion för både besökare och personal och 
består av utrymmen för lek och aktiviteter som pingis, läsning, skapande samt toalett 
och möjlighet att värma mat. Dessutom består en del av byggnaden av personalutrym-
men. Parkleksbyggnaden uppfördes runt 1980 och det är fastighetskontoret som äger 
och förvaltar parkleksbyggnaden i Rinkeby. Förvaltningen kan se fördelar med att en 
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övergripande strategi för utveckling och finansiering av stadens parkleksverksamhet 
tas fram för att säkerställa bästa möjliga förutsättningar för att bedriva långsiktigt och 
kvalitativ verksamhet. 

Förvaltningen är dock tveksam till framtagande av en konceptbyggnad, utan ser ett 
värde i att parkleksbyggnader anpassas utifrån verksamhetens behov och platsens för-
utsättningar, där den lokala kompetensen kan tas till vara i diskussioner om utform-
ning av byggnader 
 
Södermalms stadsdelsnämnd 
  
Södermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 26 augusti 
2021 följande. 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 

 
Reservation anfördes av Birgitta Sevefjord och Elis Wibacke (båda V) och 
Anders Göransson m.fl. (alla S),  bilaga 1. 

 
Ersättaryttrande gjordes av Antonia Simon (Fi), Frida Nehrfors Hultén (V), 
Cassandra Solback (S) och Anna-Karin Lindahl (S), bilaga 1. 

 
Södermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 2 juni 2021 
har i huvudsak följande lydelse. 
  
Södermalms stadsdelsnämnd driver idag fem parklekar varav fyra också har en samlo-
kalisering med öppen förskola. Verksamheten genomförs till största delen utomhus 
medan den öppna förskolan till största del är inomhus i lokalerna. Förvaltningen anser 
att parklekarna är en viktig del av den öppna verksamheten för barn och unga och ska 
hålla en hög kvalitet. Parklekarna och öppna förskolan är verksamheter som är mycket 
uppskattade av Södermalmsborna men där det även är ett stort antal besökare från öv-
riga staden. Parklekarna är även välbesökta av förskolor och skolor. Förvaltningen ser 
att parklekarnas lokaler är i behov av renovering och upprustning för att på ett ännu 
bättre sätt ska fylla verksamhetens behov. Det behöver exempelvis renoveras inomhus 
med att målas om och byta ut mattor. Utomhus behöver exempelvis fasader på bygg-
naderna renoveras. Eftersom parkleken aktiviteter till största del genomförs utomhus 
sker genomförandet på parkmark och lekplatser. Dessa delar ansvarar stadsmiljöav-
delningen för medan lokalerna som är i anslutning till lekplatserna är det fastighets-
kontoret som äger och förvaltningen hyr lokalerna. 

Förvaltningen är positiva till att det genomförs en satsning på parklekarna och att 
verksamhetens betydelse för en meningsfull fritid för barn och unga lyfts fram. 
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Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlå-
tande till kommunstyrelsen som svar på remissen 

 
Föreningen BUMS, Barns utemiljö i staden 

 
Föreningen BUMS yttrande daterat den 21 september 2021 har i huvudsak 
följande lydelse. 
 

Att bygga för demokratin 
Under 1940- och 1950-talet utarbetades vid Stockholms parkavdelning ett parkpro-

gram för huvudstadens parker, som på kort tid gjorde staden världsberömd för sin 
parkpolitik och ledde till en ström av internationella besökare, som ville se den så kal-
lade Stockholmsstilen på plats. En av grundstenarna i programmet var att barnens be-
hov skulle styra planeringen. Under stadsträdgårdsmästare Holger Bloms ledning ut-
vecklades en modell som var unik internationellt och hade en nära koppling till de 
svenska folkhemsidéerna. Parkerna och torgen skulle fungera som offentliga uterum 
för människor – som ett slags demokratiska vardagsrum. När dessa idéer förverkliga-
des hade barnens behov hög prioritet. 

”Städernas viktigaste parkuppgift är att ta hand om barnen, att sörja för dessas till-
gång till användbara lekområden. ” - Holger Blom, Tiden 1939 

Barnen ska inte behöva ge sig i väg långa sträckor från hemmen för att nå sina lek-
platser i parken. - Holger Blom, Samfundet S:t Eriks årsbok 1940. 

 
Parkleken utvecklas 
Parkleken som startats av Stockholms parkförvaltning hade blivit en älskad och 

viktig tillgång och blev efter en tid förvaltningens mest personaltäta verksamhet. 1942 
fanns 20 parklekar med lekledare. I parklekarna fanns klätterställningar, plaskdammar, 
bollplaner och rutschbanor. Viktigt var stora gräsmattor och terräng för fri lek. Nya 
lekstugor/värmestugor byggdes, inte sällan fick verksamheten lokaler i närliggande 
bostadshus och i något fall i befintliga äldre kulturhistoriska byggnader. 

1971 var antalet stockholmsbarn 1 – 15 år 110 000 och det fanns drygt 70 parkle-
kar med personal som höll öppet året runt. Under 1970-talet ägde stora samhällsför-
ändringar rum. 1971 trädde särbeskattningsreformen i kraft, det dubbla grundavdraget 
för gift man med hemmafru försvann och därmed hemmafruarna som nu gick ut i yr-
kesarbete. Barnomsorgen byggdes ut i rask takt och barnen började på dagis. Urbani-
seringen och miljonprogramssatsningen skapade nya stora förorter med många barn 
som kunde leka på stora bilfria gårdar och i nyöppnade parklekar. 

 
Parkleken lever, men hur? 
Under alla dessa dynamiska år har Parkleken funnits som en trygg, fast och älskad 

plats för tusentals barn och föräldrar. Och finns där än, ganska sliten på sina håll och 
med tydligt behov av kloka och framåtblickande tjänstemäns och politikers intresse 
och omsorg. Idag finns det 37 helårsöppna kommunala parklekar i Stockholm och det 
bor ca 163 000 barn i staden. Parklekens huvudmän är stadsdelsförvaltningarna. 
Skarpnäck och Bromma stadsförvaltningar har lagt ned sina parklekar. (!) 
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BUMS rundringning till samtliga parklekar ger intryck av kompetens och entusi-
asm, personalen gillar sitt arbete. På parklekarnas avlöningslistor finns människor som 
vet mycket om det stockholmska samhällsklimatet och tar ett stort ansvar. Det finns 
parklekar som ordnar läxhjälp på kvällarna. I några förorter är parklekens personal tro-
ligen de enda representanter för det svenska samhället som en del människor, främst 
kvinnor, möter under lång tid. Man kan slå fast att Parkleken på många håll spelar en 
viktig social samhällsroll.  

På frågan om vad personalen upplever som problematiskt eller svårt kommer en 
ström av synpunkter. Under pandemin visade sig att parklekarna behandlades helt 
olika beroende på om de sorterade under Öppen förskola, Kultur, eller Socialtjänsten. 
Några tvingades stänga helt andra kunde hålla öppet men med restriktioner. En samlad 
policy och strategi hade varit önskvärd.  

Avgörande för parklekens välbefinnande och trevlighet är de aktörer som upphand-
las för att sköta städning, renhållning och snöröjning. Det är viktigt vilka som styr 
upphandlingen av skötseln. Det kan ta oändligt lång tid att få trasigt lekmaterial repa-
rerat eller utbytt. Enligt regelsystemet får ett trasigt större lekredskap inte avlägsnas 
förrän ett nytt kommer på plats, vilket innebär att det kan bli stående under lång tid, 
ofta med ett avskärmande skydd. Alltihop ger sken av att ingen riktigt bryr sig och tra-
siga redskap lockar till skadegörelse. Ärenden bollas mellan SISAB, Fastighetskonto-
ret och stadsdelsförvaltningen, vem tar ansvar och kostnad för att saker åtgärdas 
snabbt?  

Några aktörer har en vagnpark med maskiner som är så stora att de inte går att 
framföra i den småskaliga miljö, som barnen finner intressant och spännande och 
lockas att röra sig i. För att öka framkomligheten tar man bort hela buskage, klätterträd 
och vegetation som uppmuntrar till lek och fantasi. Mycket av naturlig lekyta försvin-
ner också därför att den anses skapa otrygghet. Belysningen, en trygghetsfaktor som 
kan motverka skadegörelse, är ännu en fråga som parklekspersonal inte anser profes-
sionellt hanterad. 

När det gäller val av material framförs kritiska synpunkter. Konstmaterial, som 
gummimattor, anses bra för att man kan ramla utan att slå sig. Men de ger en falsk 
trygghet. Det är farligt att plocka bort allt som man kan slå sig på. ”Aj, det gjorde ont”, 
är en viktig erfarenhet. 

Några parklekar, i områden där den demografiska bilden förändrats, skulle vilja ut-
veckla arbetet och rikta sig mot nya åldersgrupper, men känner inte riktigt att de har 
handlingsfrihet och/eller resurser till det. 

En rundtur till parklekar i Stockholm visar tydligt att staden måste satsa på upp-
rustning på de flesta platserna. Att det är lite slitet och ruffigt kan man kanske stå ut 
med en tid, till och med några år, men det finns en tipping point också här. Det är vik-
tigt att lokalerna är funktionella, lättarbetade och väl underhållna, men det finns en po-
äng med att de är olika på olika platser i staden, det vore tråkigt om det såg likadant ut 
överallt. Man ska inte förringa trivselfaktorn med den röda stugan som dyker upp i 
grönskan. Upprustningen bör därför inte få ske på bekostnad av karaktärsfull individu-
ell utformning. Ett antal helt nya parklekar behöver komma till. För dessa kunde man 
anordna en tävling om utformningen av ett antal parklekshus med olika storlek och ut-
formning. Programmet för tävlingen kan utformas av parkavdelningen tillsammans 
med erfaren personal. 
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Utredningen som inte blev av – hur kom det sig?  
Tidigare låg huvudmannaskapet för Stockholms parklekar under stadens parkav-

delning, idag är det stadsdelsförvaltningarna som har ansvaret, vilket från de anställdas 
sida tycks fungera väl. Någon uttryckte dock uppfattningen att parklekarnas ställning 
troligen var starkare när de låg centralt under en nämnd. Idag är det svårt att skapa sig 
en helhetsbild över parklekarna. Stadsledningskontoret fick 2018 i uppdrag att göra en 
utredning om stadens parklekar och skulle samarbeta med stadsdelsnämnderna kring 
detta, men vid förfrågan visar det sig att det aldrig gjordes någon utredning. Hur kom-
mer det sig? 

 
Så här gick det 1963 – hur går det nu? 
År 1963 överlämnades till uppdragsgivaren Gatunämnden Utredning med förslag 

beträffande Parklekens organisation och utbyggnad i Stockholm avgiven av 
Gatunämndens parklekskommitté (Stadskollegiets utlåtande och memorial. Bihang 
1963 Nr 53)  

Detta är en mycket noggrann redogörelse med historik och dokumentation av var-
enda lekpark och parklek i Stockholm, barnantal, antal anställda, lokaler, regnskydd, 
förrådsutrymmen osv. Utredningen mynnar i ett förslag till ny organisation, nya lek-
parker/parklekar, ny personal, utbyggnad, upprustning, personalutbildning m m, totalt 
17.4 miljoner kronor fram till 1970, över 190 miljoner i dagens penningvärde. Och 
Stadsfullmäktige beslöt den 11 maj 1964 att bifalla utredningens förslag. 

 
BUMS instämmer i motionens yrkande att Kommunfullmäktige bör bifalla att en 

stadsövergripande strategi för utveckling, utbyggnad och finansiering av stadens park-
leksverksamhet enligt motionens intentioner. 

BUMS föreslår att flera byggnadstyper för parklekar med olika karaktär tas fram t 
ex genom en tävling. 

BUMS förutsätter att arbetet sker i nära samarbete med personal på marken.   
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Bilaga 1 
Reservationer m.m. 
 
Fastighetsnämnden 

 
Reservation anfördes av Jan Valeskog m.fl. (S) och Elise Karlsson m.fl. (V) 
enligt följande. 

 
Att fastighetsnämnden beslutar att motionen tillstyrks 
Att därutöver anföra följande: 
 

Vi anser att det är glädjande att kontoret bekräftar behovet av en stadsövergripande 
strategi för parklekar. Kontorets beskrivning av problem som uppstår kring bland an-
nat upprustning av beståndet visar också tydligt behovet av en ny strategi, som tar hän-
syn till dagens bestämmelser och krav på bland annat tillgänglighet. 

Att en konceptbyggnad redan finns framtagen är så klart en stor fördel i arbetet 
framåt. Till de möjliga användningsområden som kontoret listar skulle fritidsbibliotek, 
med utlåning av bland annat enklare idrottsutrustning, kunna läggas. Stockholms 
första fritidsbibliotek är efter skrivelse från V och S i Farsta stadsdelsnämnd på väg att 
starta i Farsta. Behovet av att göra utomhusaktiviteter tillgängliga för alla, oavsett eko-
nomiska förutsättningar, har blivit särskilt tydligt under pandemin. 

Utöver att peka på behovet av att ta fram en stadsövergripande strategi för parkle-
kar vill vi än en gång betona vikten av att öka driftsbudgeten för parkleksverksamhe-
ten, för att få ökad bemanning vilket gör att de investeringar som görs kan utnyttjas till 
full kapacitet. 

 
Kulturnämnden 

 
Reservation anfördes av Torun Boucher m.fl. (V) enligt följande. 
 

Att kulturnämnden tillstyrker motionen. 
Att därutöver anföra följande:  
 

Det är glädjande att förvaltningen delar vår uppfattning om parklekarna och förordar 
en övergripande strategi samt lyfter den viktiga aspekten av parklekarnas kulturhisto-
riska värde. Vi hoppas att majoriteten väljer att lyssna på förvaltningens kloka syn-
punkter så våra parklekar ges förutsättningar och resurser för att möta framtiden och 
fortsätta vara magiska platser för barn. 

 
Ersättaryttrande gjordes av Madeleine Kaharascho Fridh (Fi) enligt följande. 

 
Att instämma i förslag till beslut från vice ordförande Torun Boucher m.fl. (V). 
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Stadsbyggnadsnämnden 

 
Reservation anfördes av Jan Valeskog m.fl. (S) och Sara Stenudd m.fl. (V) en-
ligt följande. 

 
Att stadsbyggnadsnämnden beslutar att tillstyrka motionen 
Att därutöver anföra följande: 
 

Vi anser att det är glädjande att kontoret bekräftar behovet av en stadsövergripande 
strategi för parklekar. Kontorets beskrivning av problem som uppstår kring bland an-
nat upprustning av beståndet visar också tydligt behovet av en ny strategi, som tar hän-
syn till dagens bestämmelser och krav på bland annat tillgänglighet. 

Att en konceptbyggnad redan finns framtagen är så klart en stor fördel i arbetet 
framåt och vi instämmer i att sådana måste vara grundligt genomarbetade för att kunna 
passas in i olika befintliga miljöer. Det pilotarbete som utförts i Östberga är spännande 
att ta vara på i ett strategiskt arbete. Till de möjliga användningsområden som kontoret 
listar skulle fritidsbibliotek, med utlåning av bland annat enklare idrottsutrustning, 
kunna läggas. Stockholms första fritidsbibliotek är efter skrivelse från V och S i Farsta 
stadsdelsnämnd på väg att starta i Farsta. Behovet av att göra utomhusaktiviteter till-
gängliga för alla, oavsett ekonomiska förutsättningar, har blivit särskilt tydligt under 
Utöver att peka på behovet av att ta fram en stadsövergripande strategi för parklekar 
vill vi än en gång betona vikten av att öka driftsbudgeten för parkleksverksamheten, 
för att få ökad bemanning vilket gör att de investeringar som görs kan utnyttjas till full 
kapacitet. 
 
Farsta stadsdelsnämnd 

 
Reservation anfördes av Kjell Backman m.fl. (S) och Milla Eronen m.fl. (V) 
enligt följande. 

 
Att nämnden föreslår kommunfullmäktige att tillstyrka motionen. 

 
Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd 

 
Reservation anfördes av Veronica Stiernborg m.fl. (V) enligt följande. 

 
Att Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd tillstyrker motionen. 
Att därutöver utöver anföra: 
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Vi anser att det är glädjande att förvaltningen delar bilden av behovet av en stadsöver-
gripande strategi för parklekar. Att en konceptbyggnad redan finns framtagen är så 
klart en stor fördel i arbetet framåt. Förvaltningen uttrycker en viss osäkerhet kring om 
en konceptbyggnad är att föredra men vi vill framhålla att en sådan givetvis kommer 
att anpassas efter platsen där den placeras. En konceptbyggnads utformning är givetvis 
inte huggen i sten utan ska passas in med befintlig miljö för att skapa en helhet. 

Stockholm har en stor grupp med barn och unga och den demografiska utveck-
lingen bedöms bestå kommande åren. Det behövs fler insatser för att ge alla barn och 
unga en aktiv och rolig fritid. Därför är det särskilt glädjande att Stockholms första fri-
tidsbibliotek är, efter en skrivelse från V och S i Farsta stadsdelsnämnd, på väg att 
starta i Farsta. Behovet av att göra utomhusaktiviteter tillgängliga för alla, oavsett eko-
nomiska förutsättningar, har blivit särskilt tydligt under pandemin. Fler fritidsbibliotek 
skulle med fördel kunna samlokaliseras med parklekar. 

Utöver att peka på behovet av att ta fram en stadsövergripande strategi för parkle-
kar vill vi än en gång betona vikten av att öka driftsbudgeten för parkleksverksamhe-
ten, för att få ökad bemanning vilket gör att de investeringar som görs kan utnyttjas till 
full kapacitet. 
 
Södermalms stadsdelsnämnd 

 
Reservation anfördes av Birgitta Sevefjord och Elis Wibacke (V) och Anders 
Göransson m.fl. (alla S) enligt följande. 

 
Att tillstyrka motionen. 
Att därutöver anföra följande: 
 

Vi är liksom förvaltningen positiva till att det genomförs en satsning på parklekar och 
att verksamhetens betydelse för en meningsfull fritid för barn och unga lyfts fram. Vi 
ser också att Södermalms parklekars lokaler är i behov av upprustning och tror att ett 
helhetsgrepp för staden som det beskrivs i motionen både kommer att vara kostnadsef-
fektivt och underlätta genomförandet. 

Södermalms parklekar är välbesökta av såväl familjer som förskolor och skolor 
och upprustade enligt förslaget skulle lokalerna kunna användas ännu mer för att göra 
vår stadsdel ännu bättre att bo i för barn och unga. 

 
Ersättaryttrande gjordes av Antonia Simon (Fi), Frida Nehrfors Hultén (V), 
Cassandra Solback (S) och Anna-Karin Lindahl (S) enligt följande. 

 
Att nämnden beslutar enligt Vänsterpartiets förslag till beslut. 


	Utlåtande Rotel X, Rotel III (Dnr KS 2021/217)
	En stadsövergripande strategi samt framtagande av en konceptbyggnad för parklekar
	Motion av Clara Lindblom (V)
	Ärendet
	Beredning
	Våra synpunkter


